

Kefahaman Masyarakat Terhadap Kewujudan Akronim Baharu Semasa COVID-19

The Community's Understanding Toward Availability of New Acronyms During COVID-19

Roslan Ali

aroslan@unimas.my

Mary Fatimah Subet*

sufatimah@unimas.my

Shahira Johan

shahira.j97@gmail.com

Muhammad Zaid Daud

zaid.daud@utem.edu.my

Salbia Hassan

hsalbia@unimas.my

Dayang Sariah Abang Suhai

asdsariah@unimas.my

Universiti Malaysia Sarawak, Sarawak, MALAYSIA

Universiti Islam Antarabangsa, Kuala Lumpur, MALAYSIA

Universiti Teknikal Malaysia Melaka, Melaka, MALAYSIA

Published: 20 December 2021

To cite this article (APA): Subet, M. F., Ali, R., Johan, S., Daud, M. Z., Hassan, S., & Abang Suhai, D. S. (2021). Kefahaman Masyarakat Terhadap Kewujudan Akronim Baharu Semasa COVID-19. *PENDETA: Journal of Malay Language, Education and Literature*, 12, 81-90. <https://doi.org/10.37134/pendeta.vol12.edisikhas.8.2021>

To link to this article: <https://doi.org/10.37134/pendeta.vol12.edisikhas.8.2021>

ABSTRAK

Beberapa akronim baharu telah wujud sejak dunia dilanda pandemik COVID-19. Kajian ini bertujuan mengesan dan mengetengahkan beberapa akronim baharu dalam bentuk singkatan yang muncul daripada penularan COVID-19. Kajian berbentuk kualitatif dan kuantitatif ini menggunakan kerangka pengkategorian akronim Nik Safiah Karim et.al (2013). Data diperoleh melalui mesej pesanan ringkas (SMS) yang dikeluarkan oleh Majlis Keselamatan Negara (MKN). Sebanyak 200 kongsian SMS mulai 30 April 2020 hingga 26 Mei 2021 kepada pengguna talian telco telah dikenal pasti dan dianalisis. Kaedah pemerhatian informasi di laman sesawang serta borang soal selidik berstruktur dirangka untuk melengkapkan dapatan kajian. Sebanyak 152 orang responden telah terlibat dan dapatan kajian mendapati bahawa terdapat akronim popular yang berkaitan dengan COVID-19 telah berakar kukuh dalam ujaran bahasa seharian masyarakat Malaysia. Penemuan ini membuktikan bahawa kewujudan akronim baharu ini telah memperkaya dan menambah akronim sedia ada dalam bahasa Melayu.

Kata kunci: COVID-19; akronim; bahasa Melayu; mesej pesanan ringkas (SMS)

ABSTRACT

Several new acronyms have come into existence since the world was hit by the COVID-19 pandemic. This study aimed to detect and highlight several new acronyms in the form of abbreviations emerging from COVID-19. This qualitative and quantitative study uses the acronym categorization framework of Nik Safiah Karim et.al (2013). Data is obtained through short message service (SMS) issued by the National Security Council (NSC). A total of 200 SMS shares from 30 April 2020 to 26 May 2021 to telco line users have been identified and analyzed. Methods of observing information on the website as well as structured questionnaires were designed to complement the findings of the study. A total of 152 respondents were involved and the findings of the study found that there are popular acronyms related to COVID-19 that have been firmly rooted in the everyday language of the Malaysian society. These findings prove that the existence of these new acronyms has enriched and added to the existing acronyms in the Malay language.

Keywords: COVID-19; acronym; Malay Language; short message service (SMS)

PENGENALAN

Menurut Nik Safiah Karim, Farid M. Onn, Hashim Hj.Musa dan Abdul Hamid Mahmood (2013), akronim ialah singkatan yang terbentuk dengan menggabungkan huruf awal suku kata atau gabungan kombinasi huruf awal dan suku kata daripada satu rangkaian kata, dan ditulis serta dilafazkan sebagai kata yang wajar, contohnya Bernama (Berita Nasional Malaysia), Gapena (Gabungan Penulis Nasional), dan MARA (Majlis Amanah Rakyat). Kata akronim menurut Nik Safiah Karim *et.al* (2003) lagi, boleh ditulis dengan tiga cara bergantung pada pembentukan akronim tersebut. Terdapat akronim yang terbentuk daripada gabungan beberapa huruf awal rangkaian kata yang disingkatkan, keseluruhannya ditulis dengan huruf besar (jika nama khas), contohnya LUTH (Lembaga Urusan Tabung Haji) dan ABIM (Angkatan Belia Islam Malaysia).

Selain itu, akronim juga terbentuk daripada gabungan huruf awal dengan suku kata yang ditulis dengan huruf kecil keseluruhannya jika bukan daripada golongan kata nama khas, contohnya tabika (taman bimbingan kanak-kanak) ubah suai (ubah sesuai), kugiran (kumpulan gitar rancak), dan purata (pukul rata). Jika akronim yang terbentuk daripada gabungan huruf awal dan suku kata itu menjadi kata nama khas, kata itu ditulis bermula dengan huruf besar, contohnya Bernama (Berita Nasional Malaysia), Pernas (Perbadanan Nasional), INTAN (Institut Tadbiran Awam Negara) dan MARA (Majlis Amanah Rakyat). Berdasarkan contoh-contoh di atas, Nik Safiah Karim *et.al* (2003) menyimpulkan bahawa cara pembentukan kata akronim, sebagai satu proses pemendekan dan penggabungan untuk membentuk kata, mempunyai potensi dalam bahasa Melayu. Lazimnya, kata akronim itu tambah mereka lagi terbentuk untuk kata nama khas dan pembentukannya agak longgar kerana tidak berdasarkan prinsip yang jelas. Oleh itu, mereka menyimpulkan bahawa proses pembentukan ini tidak digalakkan sebagai satu kaedah pembentukan kata untuk membentuk perkataan baharu atau kata istilah dalam bahasa Melayu. Dalam *Tatabahasa Dewan Edisi Ketiga* (2013: 66), kata akronim ditakrifkan sebagai 'kependekan' yang terbentuk daripada gabungan huruf-huruf pertama atau suku kata beberapa perkataan yang boleh diujarkan sebagai satu perkataan. Maksudnya, akronim boleh dilafazkan dengan mudah sebagai perkataan yang utuh dan digolongkan ke dalam jenis kata tunggal. Menurut Nik Safiah Karim (2013), proses pembentukan kata dalam bahasa Melayu boleh dibahagikan kepada tiga bahagian, iaitu melalui proses pengimbuhan, proses pemajmukan dan proses penggandaan.

Selain itu juga, Raminah Hj. Sabran dan Rahim Syam dalam buku bertajuk *Kajian Bahasa* (1985) menjelaskan bahawa akronim ialah perkataan yang dibentuk daripada 'penyingkatan' beberapa perkataan. Penyingkatan bermaksud perkataan tersebut diambil daripada huruf, suku kata atau bahagian lain daripada perkataan yang terlibat. Meskipun Nik Safiah Karim et al. (2013) menggunakan kata 'kependekan' dan "singkatan" manakala Raminah Hj. Sabran dan Rahim Syam (1985) menggunakan kata 'penyingkatan' namun mereka bersetuju bahawa akronim dapat dilafazkan dengan mulut seperti ADUN untuk Ahli Dewan Undangan Negeri, Perkim untuk Pertubuhan Kebajikan Islam Malaysia dan Tadika untuk Taman didikan kanak-kanak. Daripada penjelasan tersebut dapatlah difahami dan dibuat kesimpulan bahawa akronim ialah cantuman beberapa huruf awal rangkaian kata, cantuman suku kata dengan huruf awal dan cantuman suku kata dengan suku kata yang dapat dilafazkan perkataannya. Oleh